
NÃºmero 41: Divendres, 04 de Febrer de 2011

Balanç de legislatura (III): Feim front a la crisi econòmica i social
 

Aquest és el tercer fragment de la publicació que mostra i demostra la feina feta pel PSM i INICIATIVAVERDS durant
aquesta legislatura des dels diferents àmits de govern. En aquest cas, els representats dels dos partits a les institucions han
aportat mesures i accions concretes per fer front a la crisi econòmica i financera internacional que ha accelerat i agreujat el
procés d’esgotament del model econòmic basat en el turisme i la construcció que ha caracteritzat les Illes Balears.

Aquest model ens ha deixat com a conseqüències negatives una excessiva explotació dels recursos naturals, ser una de les
regions de tota la UE que menys recursos destina a la recerca i la innovació (0,25% del nostre PIB) o tenir una població en
edat de treballar amb un dels índex més baixos de formació de tot l’Estat i la UE.

A aquests impactes del model econòmic hi hem de sumar l’injust model de finançament autonòmic que pateixen les Illes
Balears i que ens ha convertit en el territori de l’Estat que més paga en imposts i menys serveis rep. Per tant, les dificultats
del Govern de les Illes Balears per a fer actuacions davant la crisi són majors ja que tenim unes institucions autonòmiques,
insulars i municipals en pràctica fallida econòmica a causa d’aquest mal finançament.

En conseqüència, som l’autonomia on la renda familiar disponible ha caigut de manera més dràstica en els darrers anys i un
dels territoris amb més cases amb dificultats per a arribar a finals de més.

Per tot això, som partidaris d’un canvi de model i hem contribuït a posar les bases per a passar de l’economia basada
excessivament en el ciment i el turisme barat a un model més equilibrat entre els sectors, que aposti fermament pel
coneixement, la innovació, l’emprenedoria i les activitats econòmiques sostenibles en l’entorn natural.

 

page 1 / 19



NÃºmero 41: Divendres, 04 de Febrer de 2011

Mobilitat registra un increment del 16% en els usuaris del
transport interurbà
 

El número d’usuaris del transport públic interurbà de Mallorca ha augmentat un 16,55% des de l’any 2007 i fins l’actualitat,
de manera que s’ha arribat fins als 15,8 milions de passatgers. Això gràcies a les polítiques dutes a terme per la Conselleria
de Mobilitat i Medi Ambient del Govern, com són l’increment en un 35% les freqüències del tren o la posada en marxa de la
Targeta Intermodal.

Biel Vicens, ho ha explicat aquesta setmana durant una roda de premsa on s’han exposat tots els resultats d’aquest balanç
clarament positiu. “S’ha realitzat una important inversió en matèria de seguretat i un augment i millora de les freqüències,
fins un 35% més, i la connectivitat dels autobusos que enllacen les estacions amb els diferents nuclis de població”.

El conseller, a més, ha destacat la posada en marxa de la bicicleta pública i la reforma del metro després de detectar les greus
deficiències detectades de la seva construcció accelerada i mancada de professionalitat. El metro, precisament, també registra
un augment d’usuaris gràcies a l’adeqüació de diferents aparcaments dissuasoris com el de la Universitat, Son Sardina o Son
Fuster, la bicicleta pública i l’autobús circular de la UIB.

Però allà on s’ha registrat un major augment és a la xarxa d’autobusos interurbans de Mallorca com a conseqüència de
l’aplicació a gairebé totes les línies del Sistema Tarifari Integral i la posada en marxa de la Targeta Intermodal. Es tracta
d’una mesura que suposa un descompte molt important per a les persones majors, els joves i els passatgers habituals.

A més, s’ha millorat el servei en un 35% de les línies a l’hivern i s’ha aplicat un pla de condicions específiques horàries per
adequar els trajectes a les necessitats demandades per la població.

El conseller també ha explicat que s’ha passat de tenir un 47% de la flota adaptada a un 92%. Així mateix, 162 vehicles són
accessibles per a les persones amb cadira de roda, quan abans tan sols ho eren el 84 dels vehicles.

El balanç de la conselleria mostra també un increment de les connexions fins a 20 dels municipis de Migjorn i l’hospital Son
Llàtzer, així com les línies que van fins a Son Espases des de Valldemossa, Esporles, Estellencs i Sóller, entre d’altres.
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Barceló diu que no li "estranya" la dimissió de Font causa de la
"deriva cap a l'extrema dreta" del PP
 

El secretari general del PSM, Biel Barceló, ha afirmat avui que no li "estranya" la dimissió de l'ex portaveu del PP al Consell,
Jaume Font, a causa de la "deriva" que està prenent aquest partit cap a la "extrema dreta espanyolista ", una formació que"
cada vegada està menys arrelada "a Balears i que" rep directament ordres de Madrid ".

En declaracions a la premsa després de participar en una roda de premsa amb el catedràtic d'Economia de la Universitat
Pompeu Fabra i conseller del Banc d'Espanya, Guillem López Casasnovas, Barceló ha lamentat que el PP a les Balears hagi
perdut la "autonomia" i que, "personatges" com l'alcalde de Calvià, Carlos Delgado, "que odia tot el mallorquí", estiguin
marcant la nova "tendència" del partit.

Així, ha recordat que ja és la segona dimissió que es produeix en el si d'aquest partit d'una persona amb càrrecs
electes-després de la de l'exdiputat Miquel Munar-, pel que ha remarcat que no li "estranya" que els membres del PP no es
troben "còmodes".

En aquest sentit, ha mostrat la seva preocupació davant la "deriva" d'un PP balear que abans tenia una "certa tendència
regionalista" i que ara s'està "acostant, cada vegada més, cap a l'extrema dreta".

Jaume Font va presentar aquest dijous la seva baixa en el PP i va dimitir com a conseller insular i diputat al Parlament,
dimissió amb la qual el president de la formació, José Ramón Bauzá, entrarà a la Cambra com a diputat, encara que Antoni
Pastor mantindrà el seu càrrec com a portaveu del Grup Parlamentari Popular.
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López-Casasnovas: la "visió contrària a les autonomies" no és pel
seu dèficit, sinó per l'"injust" sistema de finançament
 

La Fundació Emili Darder ha organitzat avui un berenar informatiu amb el catedràtic d'Economia de la UPF i conseller del
Banc d'Espanya, Guillem López-Casasnovas, que ha estat presentat pel director de la fundació i senador nacionalista Pere
Sampol i que ha comptat també amb la presència del secretari general del PSM-Entesa Nacionalista, Biel Barceló.

López-Casasnovas ha fet una anàlisi de la situació econòmica i financera de l'Estat espanyol. Respecte a la polèmica sobre el
dèficit públic de les comunitats autònomes, el catedràtic ha afirmat que les "sospites sobre l'economia espanyola estan
centrades en el PIB, i no en el dèficit", i ha afegit que el dèficit de les Illes Balears "és minúscul en relació al PIB" (d'entre
600 i 800 milions de dèficit, en relació a un PIB de prop de 26.000 milions). La "visió contrària a les autonomies" es
produeix, segons López-Casasnovas, perquè els analistes financers saben que "el finançament de les comunitats autònomes
no depèn del seu PIB", sinó d'un sistema de finançament autonòmic fixat per l'Estat i que, en el cas de les Illes Balears, és
"injust".

El conseller del Banc d'Espanya opina, per tant, que és la falta de capacitat de les comunitats autònomes per eixugar el dèficit
propi amb els recursos propis el que els resta credibilitat a ulls dels analistes: "el que interpreta la gent és que tu no vius de la
teva renda, i de la teva capacitat de generar recursos, sinó que vius de la transferència que et dóna l'Estat amb uns determinats
nivells de redistribució. De manera que tu no pots dir que ets pare de família, tu ets un menor d'edat que vius, un poquet, de la
transferència de la setmanada que t'envien. I això és el que genera sospites sobre la incapacitat que la Comunitat Autònoma
nostra se'n surti, fins i tot amb un rati tan petit com el que té ara [de dèficit] respecte al seu PIB".
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“Govern i Cort cedeixen al xantatge del grup Barceló per sortir
impunement del Palau de Congressos”
 

El candidat de la coalició PSM-INICIATIVAVERDS a la batlia de Palma, Antoni Verger, ha comparegut avui davant els
mitjans de comunicació junt amb el vicecoordinador d’INICIATIVAVERDS, Toni Seguí, per explicar el posicionament de la
coalició sobre l’estratègia i la gestió que ha dut a terme la societat pública de Palau de Congressos, formada per
l’Ajuntament de Ciutat i el Govern.

“Lamentam que Cort i el Govern acceptin una sortida del projecte del grup Barceló sense aplicar les penalitzacions previstes
al contracte, i per tant que hagin cedit al seu xantatge”. Verger considera que l’acord és “una fugida cap endavant” que
planteja un escenari preocupant perquè “l’administració haurà d’abocar 110 milions d’euros” per a finalitzar la construcció
d’un Palau de Congressos i un hotel annex.

I tot això en un moment en què ens trobem davant moltes mancances per cobrir inversions públiques en sectors més
necessitats per Palma, en educació o assistència social, infraestructures als barris, per exemple.

“El plantejament lògic hagués estat acceptar la sortida del grup Barceló si no volia seguir, executant l’aval de 5’2 milions
d’euros, i obrir un nou concurs per acabar la construcció amb l’ajuda d’inversors privats i la posterior explotació”.

“No es pot acabar de qualsevol manera”. Antoni Verger recorda que la regidora del PSM-EN va rebutjar a la votació de Cort
la signatura d’un aval de 30 milions per concloure les obres el passat 29 de desembre. “Compartim l’objectiu d’acabar el
projecte, sobretot ara que es troba en un estat avançat de construcció, però no a qualsevol preu. No es pot permetre la sortida
de Barceló sense executar l’aval de 5’2 millons d’Euros dipositat precisament pels supòsits d’incompliment contractual”. El
grup hoteler va assumir el contracte per aquest projecte, que implicava posar 80 milions d’euros per a la construcció,
assumint el risc de què hi podia haver variacions en el mercat financer i les condicions econòmiques.

En tot cas, el líder de la coalició a Palma es mostra preocupat pel futur ja què, primer l’administració es farà càrrec de la
finalització de les obres, però després s’haurà de convocar concurs per gestionar l’hotel. Segon la societat pública del Palau
de Congressos, el projecte ha sofert una davallada important de la seva viabilitat econòmica. “S’ha de ser valent i considerar
un possible replantejament del projecte de l’hotel perquè tota aquesta inversió pública no acabi en un sac buit”.
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Barceló: “Estem a temps de completar la feina feta durant
aquesta legislatura”
 

Aquesta setmana s’han reiniciat les sessions plenàries del Parlament de les Illes Balears d’aquest any 2011. La d’aquest
dimarts ha servit per tornar a escenificar l’enèsim enfrontament verbal entre els líders dels dos principals partits que desvien
l’atenció dels vertaders objectius d’aquest Govern.

Biel Barceló ha aprofitat per comentar als periodistes presents durant una pausa de la sessió la necessitat d’aprofitar les
darreres set sessions plenàries que resten abans de les eleccions del proper mes de maig. “La brega entre els grups
parlamentaris no interessa als ciutadans, en canvi hi ha projectes importants que encara hi ha temps per aprovar”.

“Projectes tan importants com la Llei d’Igualtat entre homes i dones, la Llei de Bon govern i la de Son Bosc són projectes
legislatius de vital importància. Però per damunt d’ells, la Llei de Sòl és bàsica per completar la feina feta durant aquesta
legislatura sobretot pel que fa a la protecció del territori i el litoral.”

Barceló ha recordat la voluntat expressa dels nacionalistes per dur endavant aquest projecte que neix de la Conselleria de
Mobilitat del Govern davant una necessitat històrica d’establir un marc legal en matèria de gestió territorial.

“Dubtam, però, de la voluntat dels grups parlamentaris ja que sobretot el partit majoritari a l’oposició, que presideix la
ponència corresponent, està bloquejant la tramitació de la llei perquè no els interessa aprovar una llei que evitarà seguir
aplicant un urbanisme a la carta”.

A més, la sessió d’aquest dimarts va fer augmentar la polèmica sobre el pagament del pàrquing del nou hospital de Son
Espases. Antoni Alorda, durant la seva intervenció parlamentària va recordar que el grup sempre es va oposar a la ubicació de
Son Dureta en aquest emplaçament. Amb tot, el diputat nacionalista va instar al conseller de Salut a aclarir les acusacions
incitades per l’oposició sobre l’adjudicació i el contracte de la gestió del pàrquing de Son Espases perquè “hem vist tantes
aberracions en la legislatura anterior que no podem consentir que acusin a aquest govern d’actuar de la mateixa manera”.
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Gob i PSM aporten a la justícia l’informe Ramsar que
desaconsella el camp de golf de Son Bosc
 

  

El GOB i el PSM-EN han aportat al seu recurs contra la llicència de construcció del camp de golf de Son Bosc l’informe
elaborat per la Secretaria de la Convenció sobre Zones Humides (Convenció de Ramsar) en relació als possibles efectes de la
construcció del previst camp de golf sobre la zona humida d’importància internacional de s’Albufera de Mallorca. I ho fan
coincidint amb la celebració del Dia Internacional de les Zones Humides segons la Unió Europea.

Recordem que el passat mes de setembre la Secretaria del Conveni va organitzar una Missió Ramsar d’Assessorament
(MAR), amb l’objectiu prioritari d’analitzar els impactes de la construcció i funcionament del camp de golf a la zona sobre
l’ecologia i la hidrologia i l’impacte sobre la biodiversitat.

Després d’entrevistar-se amb tots els sectors i consultades totes les fonts disponibles d’informació sobre la zona, la MAR
identifica els importants valors naturals de la zona i conclou al seu informe que:

“Con respecto a uno de los elementos clave que debe ser parte de todo proyecto de estas características, y más aun en este
caso si se tiene en cuenta la ubicación del mismo en el límite de un espacio natural protegido de gran valor, llama la atención
la inexistencia de una Evaluación de Impacto Ambiental (EIA) seria y ajustada a las obligaciones existentes en este
ámbito. Por lo tanto la MAR no puede menos que concluir que el proyecto de campo de golf adolece de un defecto de
forma y de contenido de extrema gravedad, como es     la falta de una EIA seria, ajustada a las obligaciones existentes en
este ámbito, y llevada a cabo por personal calificado e independiente.”

Aquest pronunciament dóna la raó a la denúncia del GOB en el sentit que aquest projecte va tenir una tramitació molt
deficitària (viciada, ens atrevim a dir) pel que fa a l’avaluació del seu impacte ambiental. Recordem que la Comissió Balear
de Medi Ambient va decidir no fer cas d’un informe del Servei de Protecció d’Espècies en que es pronunciava
desfavorablement sobre els efectes del projecte de camp de golf sobre la zona de Son Bosc i suggeria a la Comissió que
revisàs el seu informe favorable emès prèviament.

Malauradament, aquest informe del Secretariat de Ramsar arriba tard, quan les obres ja han estat iniciades, però tot i això des
del GOB i el PSM s’ha considerat que aquesta és una informació molt rellevant i que mereix ser incorporada al recurs
contenciós-administratiu que es tramita en aquests moments contra la llicència d’obres atorgada per l’ajuntament de Muro.

Aquest recurs està fonamentat en la premissa de que la llicència no es va atorgar atenent a la legalitat vigent en el moment
(13 de març de 2008), ja que des del 17 d’abril de 1999 les Directrius d’Ordenació del Territori impossibiliten la construcció
d’un camp de golf en aquesta zona. Aquest recurs es troba en tràmit.
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El Senat recupera la tramitació de la Llei Sinde amb el vot
contrari de Sampol
 

Aquest dimarts s’ha reunit la Comissió d’Economia del Senat a la qual pertany Pere Sampol i on s’ha admès a tràmit la Llei
d’Economia Sostenible que inclou dues esmenes que han aixecat molta polèmica, i són la relativa al cànon digital i
l’anomenada Llei Sinde, sobre la possibilitat de tancar pàgines web de descàrregues lliures.

El senador del PSM-EN es va mostrar en contra de la seva aprovació, tot i que va rebre el suport majoritari de la comissió, i
per tant inicia la seva tramitació que la durà la setmana vinent al debat en sessió plenària per després retornar al Congrés dels
Diputats on va ser rebutjada inicialment.

Sampol argumenta que la Llei Sinde té poc fonament que justifiqui la possibilitat d’iniciar un procés judicial per al
tancament de pàgines web, ja que no ha estat fruit d’un debat profund i ampli amb tot el sector audiovisual i els internautes
per oferir una solució vàlida per tal de salvaguardar els drets de la propietat intel·lectual dels autors.

És per això, que tot i rebre el suport de la comissió, Sampol emetrà la setmana vinent un vot particular en contra del projecte.
A més, ja ha anunciat que dóna suport a l’esmena que ha presentat Coalició Canària a través del Grup Mixt per tal de garantir
que l’administració pública, les empreses i els professionals, així com les entitats sense ànim de lucre quedaran exemptes del
pagament de la còpia privada, l’anomenat cànon digital.

Energies renovables

Aquesta Llei d’Economia inclou també un seguit d’esmenes que es debatran també la setmana vinent que Sampol ha
presentat en matèria energètica. Es tracta d’un ple d’esmenes relatives a l’estalvi energètic. Per una part, el senador
nacionalista proposa substituir el 20% per un 30%, i per tant incrementar un 10% les quotes d’implantació de les energies
renovables (14613).

Així com l’establiment d’objectius adequat a la realitat insular (14255 i 14256), mentre augmenta els percentatges d’estalvi
energètic per part de l’Administració (14614) i s’incentiva la promoció del consum local d’energia facilitant la instal·lació
d’energies renovables a l’entorn domèstic i de la petita i mitjana empresa (14615).

A més, Sampol ha inclòs una esmena sobre un programa de promoció de la cultura ecològica i la defensa dels arbres. Es
tracta d’establir beneficis fiscals a un projecte que promou el consum sostenible de la fusta (14261).

D’altra banda, el senador nacionalista defensa una esmena perquè aquesta llei inclogui l’actualització del Pla Estratègic
d’Infraestructures i Transports tenint en compte les realitat específiques de Balears, i per tant introduint criteris de
sosteniblitat en el transport insular (14650).
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Finalment, Sampol va registrar una esmena de caràcter més tècnic que proposa substituir “ser transparents” dins l’Article
27.a i b on hi consta que “s’incrementarà” la transparència, per tal que el redactat posi en evidència una voluntat ferma i real
(14602 i 14605).

Esmenes de carácter econòmic

Ara bé, també defensarà altres esmenes de carácter purament econòmic. Entre aquestes hi consta la proposta d’eliminar les
diputacions provincials per tal de reduir la despesa pública. I per tant, fer coincidir el nombre de províncies amb el de les
comunitats autònomes. (número 14645).

Unes esmenes que també aposten per la limitació de les retribucions màximes als alts executius i que, per tant, no puguin
cobrar fins a un màxim de 50 vegades el sou mínim interprofessional (número 14607). A més de l’eliminació del
reconeixement dels privilegis de la noblesa (14647 i 14646).

Però, principalment, es tracta d’unes esmenes que van dirigides a lluitar contra l’existència dels paradisos fiscals (14578) i
establir mecanismes per combatre el frau fiscal i l’economia submergida (14582). Cal recordar que l’Agència Tributaria ha
detectat, en el darrer any, més de 50 milions d’euros defraudats a l’estat.  Al mateix temps, Sampol proposa ajudes per a què
les petites i mitjanes empreses puguin fer front al pagament de l’IVA i evitar molts casos de morositat (14579).
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Joan Francesc Canyelles i Miquel Rosselló seran decisius per
desbancar a José Ramon Bauzà de la batlia de Marratxí 
 

  

Joan Francesc Canyelles és el candidat de la coalició formada pel PSM-Entesa Nacionalista i INICIATIVAVERDS a la batia
de Marratxí. L’actual regidor nacionalista forma part de la llista electoral de la coalició al municipi junt amb Miquel
Rosselló, actual conseller de Cooperació Local i Interior del Consell de Mallorca.

La candidatura de Canyelles es presenta com l’única opció netament d’esquerra i ecologista que pot fer realitat un canvi
necessari a la batlia del municipi, per desbancar a l’actual equip de govern encapçalat per José Ramon Bauzà.
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Tomeu Ballester és el candidat del PSM a les eleccions municipals
d’Algaida, Pina i Randa  
 

Ahir (dissabte dia 29 de gener), el PSM d’Algaida, Pina i Randa va organitzar un sopar per presentar els 5 primers candidats a la llista de les
municipals de 2011 i per fer un homenatge a tots els homes i a totes les dones que, des de 1983 fins a 2003, han format part de les llistes del

PSM al municipi.

 

Tomeu Ballester, cap de llista, va presentar una a una les persones que encapçalaran la llista municipal del PSM per a 2011: Tomeu

Ballester, Margalida Puigserver, Guillem Fiol (de Pina), Margalida Ballester i Miquel Antoni Nicolau.

 

Ballester va destacar que l'important no són els cinc primers, sinó una llista de 16 persones que estan disposades a governar el municipi. “A
més, no només seran aquestes 16 persones, sinó tot un grup de dones i homes que des de fa un any van fent feina per marcar les línies que

definiran les accions de govern futures”.

 

“Aquest equip està obert a la gent, per transmetre les ganes de fer feina en política, amb empenta, amb il·lusió i amb projectes extrets de les

idees que el Fòrum de Participació Ciutadana ha generat i generarà”.

 

Pere Sampol, senador autonòmic, que també assistí a l'acte, va dedicar unes paraules a la coherència i constància expressada durant més

de 20 anys de totes aquestes candidatures, que ha permès tornar tirar endavant el projecte progressista, nacionalista i ecologista.

 

També hi van assistir la vicesecretària general del partit, Joana Lluïsa Mascaró, i el secretari d’organització, Xavier Bacigalupe junt a prop de

150 persones.
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El PSM lamenta el sabotatge a l'acte sobre la cultura sahruí i
mostra el seu suport a l'entitat Escola en Pau
 

El PSM lamenta que  l'acte sobre la cultura sahrauí celebrat diumenge a Inca fos boicotejat per un  centenar de persones
partidàries de l'ocupació militar del Sàhara per part del  Marroc. En aquest sentit, els nacionalistes aplaudeixen el seny i el
bon tarannà  dels sahrauís que no respongueren a les provocacions dels sabotejadors i mostra  tot el seu suport a l'entitat
Escola en Pau, qui va organitzar  l'esdeveniment.
Andreu Caballero, regidor del PSM d'Inca, considera que "no és de  rebut que una acte d'aquestes característiques i que
comptava amb tots els  permisos municipals sigui sabotejat d'aquesta manera. Totes les cultures del món  tenen dret a
donar-se a conèixer i a expressar-se amb llibertat i el poble  sahrauí, més que ningú, ha d'explicar al món el seu patiment i la
seva  ignominiosa situació política".
El PSM anuncia que presentarà una moció  per tal d'instar tot el consistori a condemnar a aquests fets. En aquest sentit,  el
regidor nacionalista afirma que "el respecte i la tolerància són principis  fonamentals per a la convivència. És necessari que
l'Ajuntament d'Inca faci  arribar aquest missatge a tota la ciutadania".
Així mateix, els  nacionalistes reiteren una vegada més la seva solidaritat amb el poble sahrauí  en la seva lluita per l'exercici
del dret d'autodeterminació. En aquest sentit,  la moció del PSM demanarà al consistori inquer que es torni a instar el Govern 
espanyol a reclamar al Marroc el compliment de les resolucions de l'ONU respecte  al dret d'autodeterminació del Sàhara
Occidental per a finalitzar amb el procés  de descolonització i acabar amb l'ocupació marroquina.
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Inaugurada l'exposició "Emili Darder: Coherència i compromís"
 

  

L’acte va comptar amb un nombrós públic, encapçalat pels familiars de l’homenatjat Emili Dader. També hi foren presents
el conseller de Cultura i Patrimoni, Joan Font; el recentment nomenat director de l’Institut Ramon Llull, Ramon Villatoro; la
regidora de Cultura, Joventut, Patrimoni i Política Lingüística, Nanda Ramon; la directora de l’Institut Ramon Llull a les
Balears, Fanny Tur; el director insular de Cultura, Maties Garcias, i el responsable de difusió de l’associació Arca, Biel
Barceló, entre molts d’altres.

L’exposició es podrà visitar, lliurement i gratuïtament, a la sala multiusos de la Misericòrdia fins al proper dia 26 de febrer,
amb un horari de dilluns a divendres, d’11 a 13.30 h i de 17  a 20 h; dissabte, d’11 a 14 h. També tindran continuïtat les
conferències programades dins el cicle per tal de tractar en profunditat cada un dels aspectes que fan d’Emili Darder un
referent humà, cultural i polític. Finalment, també es farà en aquests dies un cicle de visites guiades per la ciutat d’Emili
Darder.

L’acte d’inauguració de l'exposició i la primera conferència del cicle coincideix expressament amb l’aniversari de la mort
d’Emili Darder i Cànaves, darrer batle republicà de Palma, amb l’objectiu de donar continuïtat als actes commemoratius
d’aquesta data que tant l’Ajuntament de Palma com el Consell de Mallorca celebren des de principis de legislatura.

Cada una de les activitats, i també la mostra, fa referència, òbviament, l’afusellament de Darder, que fou el darrer batle
republicà de Palma, però sobretot posa l’accent en el seu perfil humà i professional. És, en definitiva, una mirada global a la
figura de Darder emfatitzant-ne l’impuls a la regeneració de la política, la medicina, l’educació i la cultura local; el
compromís social i polític, sempre al servei de la ciutadania.
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'Blanquerna i la mobilitat com a eina transformadora'
 

Sens dubte la mobilitat ha estat una de les apostes principals del Govern i de l'Ajuntament, perquè creim que és una eina de
transformació social de primer ordre. L'impuls a bona xarxa de carrils bici, la creació dels eixos cívics o les primeres passes
del tramvia són decissions de les quals em sent molt orgullosa d'haver participat; no només plantegen una nova forma de
moure'ns, més sostenible i respectuosa, sinó que volen contribuir a un nou model de Ciutat, més humana, més amable.

Al Ple d'ahir vàrem viure un interessant debat sobre la peatonalització de Blanquerna, un assumpte en què el PSM sempre
hem mostrat una posició tan ferma com estudiada i participada per veïnats, comerciants i visitants: des de bon principi vàrem
rebutjar l'apedaçat que suposava la semipeatonalització. Estam segurs que la peatonalització total d'aquest eix cívic el
convertirà amb el temps en un atractiu passeig comercial, dinamitzarà econòmicament la zona, alhora que contribuirà a
crear-hi una estructura comunitària més forta.

És clar que els principis sempre són difícils, i que els canvis sempre plantegen problemes; diverses entitats han intervengut en
el plenari per plantejar les seves reserves. Se les ha d'escoltar, incorporar les aportacions que es puguin incorporar, mirar de
minimitzar els inconvenients inicials, i explicar-los millor les avantatges que hi ha darrera una decissió municipal ben
fonamentada per estudis tècnics; però diverses intervencions a favor de la decissió presa ens demostra que no anam
desencaminats, i que el rumb pres és bo.

Hi ha un argument que tot i estar molt mastegat em sembla molt exemplar: la peatonalització del carrer dels Oms va ser motiu
de duríssimes controvèrsies de tot d'una; però qui defensaria ara que hi tornassin a passar els cotxes? No estan molt contents
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els comerciants i els veïnats? Sense vocació sibil·lítica, estic segura que la seqüència es repetirà a Blanquerna. I qui vulgui ara
fer-ne batalla política per treure rèdit electoral de les normals reticències veïnals inicials farà un mal favor a la Ciutat.
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